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 کمیسیون ماده ۵ شهر تهران چیست  و  چرا  مهم است؟
این اسناد برای کسانی که با حوزه مدیریت شهری آشنایی ندارند، می تواند کمی 
گیج کننده باشــد، نظر به اهمیت این نامه ها تلاش شــده به صورت ســاده توضیح 
داده شــوند. کمیسیون ماده ۵ در شهر تهران به ریاست شهردار برگزار می شود و با 
حضــور نماینده های از وزاتخانه های مختلف، وظیفه دارد پرونده تغییرات در طرح 
تفصیلی را بررســی کرده و با در نظر گرفتن مصلحت شهر، قانون، نظر کارشناسان 
و... این پرونده ها را بررســی کند. اگر تغییری در این کمیســیون تصویب شــود، باید 
برای تأیید نهایی به شــورای عالی معماری وشهرســازی، زیر مجموعه وزارت راه و 
شهرسازی فرستاده شود، بعد از تأیید شورای عالی، مصوبه می تواند به شهرداری ها 
برای اجرا ابلاغ شــود. رئیس کمیسیون ماده ۵ در شهر تهران، شهردار است و دبیر 
را هم شهردار مشــخص می کند. اصل بر اعتماد است و اینکه شهردار مصلحت و 
صلاح شهر و مردم از هر طبقه را دنبال می کند و بر وظیفه خود در راستای حفظ و 

نگهداشت شهر برای نسل های آینده متعهد است.
 چه اتفاقی در کمیسیون  ماده ۵  شهر  تهران  افتاده  است؟

این نامه ها و گزارش شــورای عالی نشان می دهد که شــورای عالی معماری و 
شهرســازی از زمستان ۱۴۰۰ (تاریخ اولین نامه) هشــدار را آغاز کرده است. نامه ها 
با اســتناد به موارد قانونی تک تک تخلفات را مشــخص کرده است. همه نامه ها از 
یک جنس هســتند و می گویند کاری که کمیسیون ماده ۵ کرده، خارج از اختیاراتش 
بوده و با طرح جامع مغایرت دارد و از همه مهم تر مطابق مصلحت شــهر نیســت 
و تبعات ناخوشــایندی برای شــهر دارد. نامه ها نشــان می دهد کــه مصوبات این 

کمیسیون با قوانین بالادست دیگر از جمله قانون منع فروش هم مغایرت دارد.
 رانت بزرگ و آمار  بالای مصوبات موردی

آمار کلی کمیسیون در ســال ۱۴۰۱ نشان می دهد که در ۲۱ جلسه ۳۵۳ مصوبه 
به تصویب رســیده است که از این تعداد ۳۰۵ تا از مصوبات موردی ۳۶ تا موضعی 
و ۱۲ مصوبه موضوعی بوده اســت. مصوبات مــوردی ۸۷ درصد کل مصوبات در 
سال ۱۴۰۱ را تشکیل می دهد و از مجموع ۲۳۳ بند مصوب، ۲۲۱ بند پرونده موردی 
و طرح موضعی و ۱۲ بند برای طرح موضعی بوده اســت. نکته مهم تعداد بالای 
مصوبه های موردی اســت. فرض کنید پلاکی متعلق به یک فرد یا نهادی است که 
قصد دارد برای مثال پنج طبقه را به ۲۰ طبقه تبدیل کند. این پرونده در کمیســیون 
مطرح و بعد تصویب می شود، این مصوبه موردی است. مصوبات موضوعی درباره 

یک موضوع خاص است، مصوبات موضعی محدود به یک محدوده است.
تعداد بالای پرونده های موردی معنا دارد؛ چراکه نشــان می دهد این کمیسیون 
از اختیارات خود برای رســیدگی به پرونده های موردی برای افراد و نهادها استفاده 
کرده اســت. این نســبت آنجایی هشــدار دهنده می شــود که بر اســاس نامه های 
ضمیمه شــده مشخص  شده، شهرداری و کمیسیون برخی از مصوبات را بدون آنکه 
برای شورای عالی بفرستند، بی توجه به قوانین بالادست ابلاغ و حتی اجرا کرده اند. 
نمونه این پرونده های موردی پرونده هتل ۳۰ طبقه در خیابان الف تهران اســت که 
روی گســل قرار دارد و شــورای عالی در نامه ای مورخ ۱۷ فرودین ۱۴۰۱ از شهردار 
تهران خواســته اســت که از ابلاغ این مصوبه خودداری کند. البته این مصوبه بهار 
۱۴۰۲ یعنی یک ســال بعد از تاریخ نامه شــورای عالی با دخالت نهاد های نظارتی 

باطل شد.
به نظر کارشناســان برای فردی که در تهران مجوز تراکم ۳۰ طبقه دریافت کرده 
اســت، مثل این اســت که به یک چاه نفت رســیده و این یک رانت بزرگ است. این 
تراکم متعلق به صاحب ملک نیســت، به همه شهر و شهروندان تعلق دارد و باید 
در جهت ارتقای شــهر استفاده شــود، نه اینکه برای شهر تبدیل به معضل و خطر 

بزرگ شود.
 مصوبات کمیسیون  ماده ۵ به تفکیک مناطق/  اولویت  با  بالاشهر  است

در نمودار زیر مصوبات کمیســیون به تفکیک مناطق بیســت و دوگانه مشخص 
شــده است. بیشترین مصوبات مربوط به مناطق گران شهر تهران است. بیش از ۵۰ 
درصد از مصوبات مربوط به مناطق ۱ و ۳ و ۴ و ۶ است و منطقه یک با ۷۲ مصوبه 
در صــدر قرار دارد. اینکه عمده مصوبات کمیســیون ماده ۵ به مناطق گران شــهر 
تهران تعلق دارد، با ادعایی که می گوید ما می خواهیم برای همه مردم خانه سازی 

کنیم، در تضاد است؛ در این میان واکنش شورای شهر تهران هم درخورتوجه است.
 اظهارات متناقض شورای شهر

در صورتی که گزارش شواری عالی به صورت واضح نشان داده مصوبات به کدام 
مناطق تعلق دارد، ۱۷ اردیبهشــت امســال، رئیس شورای شــهر در حاشیه جلسه 
شــورا اظهارت متفاوتــی بیان کرد. او گفته بود: «تا جایی که اطلاع دارم، بیشــترین 
پرونده ها مربوط به مناطق جنوبی اســت. البته در گذشته این شرایط متفاوت بود و 
بیشتر پرونده ها مربوط به مناطق ۱، ۳، ۵،  ۲ و... بود؛ اما در این دوره تمرکز پرونده ها 
بیشــتر بر مناطق جنوبی اســت و این موضوع به مسیر مسکن سازی در سطح شهر 
برمی گردد؛ به طوری که پرونده تبدیل برخی از کوره های آجرپزی به فضای ســبز و 

مسکن به کمیسیون ماده ۵ ارجاع می شود».
این در حالی اســت که همین آمار دقیقا نشان می دهد برعکس اظهارت رئیس 
شــورا، بیشتر پرونده ها مربوط به شــمال تهران است، نه جنوب! به نظر می رسد در 
خوش بینانه ترین حالت، رئیس شــورای شــهر در جریان مصوبات نبوده یا اطلاعات 
غلط دریافت کرده است. البته او همان روز گفته بود از دبیر و ریاست کمیسیون ماده 
۵ خواسته  گزارش مفصل و مستندی را نزدیک به فعالیت ۲۰ماهه این کمیسیون در 
دوره جدید به شورا ارائه دهد و هنوز خبر رسمی از این گزارش منتشر نشده است.

 ۲۰  شهر  کوچک  در  تهران
بررسی مصوبات کمیســیون ماده ۵ با کاربرد غالب مسکونی در گزارش شورای 
عالی نشان می  دهد که بیش از ۷۱ درصد مصوبات مربوط به کاربرد مسکونی بوده 
است؛ یعنی مصوبات کمیسیون ماده ۵ عمدتا مسکونی بوده است، میانگین طبقات 
مجــاز طبق طرح تفصیلــی در پرونده های مطروح، ۴.۶ بوده که با رأی کمیســیون 
حدودا دو برابر شــده و به ۸٫۲ رسیده است. بر اساس تراکمی که به افراد و نهادها 
داده شــده، عددی معادل ۲۴ هزارو ۷۰۰ واحد مسکونی به شهر اضافه شده که این 
تعداد مســکن، براساس میانگین نرخ خانوار در تهران به این معناست که ۷۴ هزار 

نفر فقط در یک سال به جمعیت شهر اضافه خواهد شد.
بر اســاس قانون اگر جمعیت یک محدوده به ســه هزارو ۵۰۰ نفر برســد، شهر 
محسوب می شود. براســاس این جمعیتی معادل ۲۰ شهر کوچک به تهران اضافه 
خواهد شــد. این عدد وقتــی اهمیت پیدا می کند که بدانید براســاس گزارش اخیر 
مجلس شورای اســلامی ظرفیت شــهر تهران برای ساخت وساز و توسعه شهری 
به اتمام رســیده اســت، البته سال گذشــته نیز مرکز مطالعات شهرداری تهران در 
گزارشــی به چنین داده هایی رسیده بود؛ یعنی تصمیم گیرندگان در اتاق های جلسه 
به جمعیت شــهر ۷۴ هــزار نفر اضافه کردند؛ بدون آنکه به ایــن فکر کنند که این 

تصمیم چه تبعاتی برای شهر دارد.
 به حاشــیه راندن ضوابط طــرح  تفصیلی  و  ترویج  ســوداگری/  رشــد  فزاینده 

مصوبات
در ادامه گزارش شــورای عالی تعداد مصوبات کمیســون ماده ۵ شهر تهران از 
سال ۹۱ تاکنون ارزیابی شده است. این ارزیابی مقایسه ای نشان می دهد ۱۴۷ مصوبه 
و ۱۰۱۵ بندی از سال ۱۳۹۱ تا ۱۴۰۱ در کمیسیون ماده ۵ به تصویب رسیده است که 
از این تعداد ۱۴ مصوبه و ۲۳۳ بند برای ۹ماهه اول ۱۴۰۱ است؛ یعنی ۲۳ درصد کل 
مصوبات کمیسیون ماده ۵ در ۹ ماه از سال ۱۴۰۱ به تصویب رسیده است. نمودار زیر 
به روشــنی این روند را نشان داده است. این آمار زمانی معنا پیدا می کند که در کنار 

آمار سهم مصوبات کمیسیون از کل پروانه های ساختمانی قرار می گیرد.
بررســی مصوبات کمیسیون ماده ۵ شهر تهران از تاریخ ۲۳ اسفند ۱۴۰۰ تا ۷ آذر 
۱۴۰۱ نشان دهنده روند فزاینده سهم نسبی مصوبات کمیسیون ماده ۵ شهر تهران از 

کل پروانه های ساختمانی در سال های اخیر است.
در ســال ۱۳۹۱ از بیش از ۳۰ هزار پروانه صادرشــده ۱۰۹ پرونده یعنی ۳۶ صدم 
درصــد اعم از طرح های موضوعی و موضعی و پرونده های موردی در کمیســیون 
مطرح شــده و بخش عمــده پلاک ها براســاس ضوابــط طرح تفصیلــی، پروانه 

ساختمانی دریافت کرده اند.
در ســال ۱۴۰۱ بر اســاس آمار پروانه ســاختمانی مرکز آمار ایران در شــش ماه 
نخســت سهم نسبی مصوبات کمیسیون ماده ۵ (۱۴۸ مصوبه در شش ماه) به رقم 

بی سابقه ۶٫۳ درصد افزایش یافته است.

به عبارت دیگر بیش از شــش درصد پلاک ها به جــای ضوابط و مقررات طرح 
تفصیلی، در کمیسیون ماده ۵ شــهر تهران تعیین تکلیف شده اند که بر اساس متن 
گــزارش این به مفهوم «به حاشــیه راندن تدریجی ضوابط طــرح تفصیلی و ترویج 

سوداگری است».
 مصوبات  موردی  برای  مناطق   گران

از مجمــوع ۲۳۳ بند مصوب در کمیســیون ماده ۵ در بــازه زمانی ۹ماهه، ۲۲۱ 
بنــد پرونده موردی و طــرح موضعی و ۱۲ بند به طــرح موضعی اختصاص دارد. 
ایــن «مصوبات مــوردی» در بازه زمانی ۹ مــاه بیش از ۱۸۳ هکتار از شــهر تهران 
را تحــت تأثیر قرار داده اســت. به عبارت دیگر ۱۸۳ هکتار از قطعات شــهر تهران 
در ایــن بازه زمانی مشــمول افزایش ضوابط کالبدی شــده اند. در این میان ســهم 
منطقه یک، یکی از گران ترین مناطق شهر، از مصوبات موردی ۲۴ درصد بوده است؛ 
یعنی یک چهارم مصوبات کمیسیون ماده ۵ به این منطقه اختصاص داشته و ۱۳٫۴ 
درصد کل مصوبات به منطقه ۳ اختصاص داشــته اســت. تراکم مصوبات موردی 
(۷۵ درصد وســعت و ۶۱ درصد تعداد مصوبات) در مناطق یک تا ۵ و منطقه ۲۲ 

است.
متوســط قیمت مسکونی بر اساس آخرین آمار بانک مرکزی در شهر تهران (آذر 
۱۴۰۰) ۴۸ میلیون تومان اســت. بیشترین قیمت برای منطقه یک با ۹۹ میلیون ۴۱۰ 

هزار تومان و منطقه ۳ با ۸۵ میلیون و ۹۵ هزار تومان است.
در نمودار زیر سهم مناطق در مصوبات موردی به تفکیک منطقه وارد شده و در 

یک نگاه می توانید از پشت اعداد به آنچه در حال رخ دادن بوده، پی ببرید.
در نمودار زیر هم به تفکیک نشــان داده شــده که مصوبات موردی شهر تهران 
چند هکتار از هر منطقه را درگیر کرده است. در این میان بیش از ۴۱ هکتار از منطقه 
۲۲ درگیر شده است، یعنی بیشــترین جمعیت پذیری در منطقه ۲۲ رخ خواهد داد 
که همین امروز هم به شــدت در زمینه سرانه های خدماتی، آموزشی و... با کمبود 

مواجه است.
جمعیت پذیری ناشــی  از   اجرای مصوبات کمیســیون مــاده ۵ /  ۶۰ هزار  نفر  در 

  ۹ ماه و باز هم منطقه ۲۲
گزارش شــورای عالی نشان می دهد ۱۳۹ مورد از مصوبات ۹ ماه گذشته مربوط 
به کاربری مسکونی بوده که در نهایت منجر به افزایش قابل توجه جمعیت پذیری 
نســبت به ظرفیت پیش بینی شــده در طرح تفصیلی شده اســت. در پی مصوبات 
کمیسیون ماده ۵ نســبت به طرح تفصیلی قریب به ۵۰ هزار نفر افزایش جمعیت 
رخ داده و بیشــترین افزایش جمعیت در مناطق ۲۲، ۱۶، ۵ اســت. افزایش ظرفیت 
جمعیتــی در مناطــق شــمالی در حالی رخ می دهد کــه این مناطــق از ظرفیت 

جمعیت پذیری پیش بینی شده در طرح جامع شهر تهران عبور کرده اند.
با مبنا قراردادن زیربنای مازاد ایجادشــده در پی مصوبات کمیســیون ماده ۵ و 
میانگیــن اندازه واحد مســکونی مناطق، افزایش ظرفیــت جمعیت به بیش از ۶۰ 
هزار نفر می رســد. در ادامه گزارش، ظرفیت سکونت پذیری مناطق بیست و دوگانه 
بررسی شده و ظرفیت جمعیتی مناطق البته تا شهریور ۱۳۹۹ مشخص شده است. 
بر اساس پروانه های مسکونی صادرشده تا شهریور سال ۱۳۹۹ جمعیت مناطق ۳، 
۸، ۹،۱۰،۱۱،۱۷ از ســقف جمعیت پذیری عبور کرده اســت. مناطق ۱،۲، ۴،۵،۶، ۱۴ از 
جمعیت پیش بینی شــده برای افق طرح عبور کرده اند و در آستانه تکمیل ظرفیت 
جمعیت پذیری هستند. سایر مناطق مشتمل بر مناطق ۷،۱۲،۱۳،۱۵،۱۶، ۱۸،۱۹،۲۰،۲۱ 

در دوره مورد بررسی با جمعیت پیش بینی شده افق طرح کمی فاصله دارد.
بــه نظر گزارش شــورای عالی «با وجود محدودیت منابع آب، شــرایط طبیعی، 
خدمــات و... رعایــت ظرفیت جمعیتی مناطــق در تصمیم گیری های کمیســیون 
ماده ۵ غیرضروری محســوب شده اســت. اکثر مصوبات مسکونی است و حداکثر 
طبقات را افزایش داده اســت که نتیجــه ای جز افزایش جمعیت در مناطقی چون 
۲۲، ۵ و ۴ ندارد. ۳۷ درصد مصوبات مربوط به کاربری مسکونی یک تا دو طبقه به 

حداکثر طبقات طرح تفصیلی اضافه کرده است».
 باز  هم  منطقه  ۲۲

همان طورکه گفته شــد بیشــترین جمعیت پذیری به منطقه ۲۲ اختصاص دارد. 
این منطقه در شــمال غرب تهــران قرار دارد و زمان حضور قالیباف در شــهرداری 

تهــران هم برای او در زمــان انتخابات با حاشــیه های زیادی همراه بود. مســئله 
منطقه ۲۲ بحث جمعیت پذیری است. زمان قالیباف جریان سنگینی از ساخت وساز 
در این منطقه اتفاق افتاد و هشدار داده شد که اگر جریان به همان منوال ادامه پیدا 
کنــد، جمعیت منطقه ۲۲ از مرز یک میلیون نفر هم بالاتر خواهد رفت. بر اســاس 
مطالعاتی که در آن زمان انجام شــد، به شهرداری هشدار دادند که اگر این روال در 
منطقه ۲۲ ادامه پیدا کند، متوســط ســرعت حرکت در اتوبان همت در منطقه ۲۲ 
از ۶۰ کیلومتر فعلی به ۲۰ کیلومتر خواهد رســید! و این یکی از عواقب و پیامدهای 
افزایش بی حساب جمعیت در این منطقه خواهد بود. در آن زمان با ورود نهادهای 
نظارتی و شــورای عالی این روند در منطقه ۲۲ متوقف شــد، اما این آمار از افزایش 

تراکم جمعیتی نگران کننده در منطقه خبر می دهد.
 هیچ کس به  فکر آب  نیست؟/  سقف سوراخ جمعیتی

مسئله تأمین آب هم یکی از پارامتر های اساسی در تعیین سقف جمعیت است. 
در حال حاضر آبِ چهار رودخانه وارد تهران می شــود که فشــار سنگینی به اقلیم 
دامنه البرز وارد می کند و ســؤال اساســی اینجاســت که آب مصرفی این جمعیت 
چطور تأمین خواهد شد. سرانه آموزشی در منطقه ۲۲ کافی نیست و شبکه فاضلاب 
دارای اشــکال است و سرانه های خدماتی، آموزشی شبکه معابر تأسیسات زیربنایی 
منطقه کافی نیست. در ابتدا باید تأسیسات زیربنایی شکل بگیرد و بعد ساخت وساز 
انجام شــود، اتفاقی که در منطقه ۲۲ رخ نــداد و نتیجه آن در زندگی روزمره مردم 
منطقه دیده می شــود. البته همان طورکه گفته شد، شورای عالی وقت این جریان را 
متوقف کرد و درخواســت طرح بازنگری داد و در طــرح تجدید نظر بعد از در نظر 
گرفتن همه موارد، با وجود اصرار شورای عالی که سقف جمعیت به ۴۵۰ هزار نفر 
برگــردد باز هم این اتفاق رخ نداد و در نهایت ســقف جمعیتی روی ۵۲۰ هزار نفر 
بسته شــد. ولی بر اساس این گزارش این ســقف جمعیتی با این مصوبات موردی 

دوباره به اصطلاح سوراخ خواهد شد و به همان روال غلط گذشته باز می گردد.
یــک نمونــه از این مصوبــات در منطقه ۲۲ بــه افزایش تراکم ســاختمانی در 
مجموعه مسکونی پیکان شهر مربوط است. در نامه ای که ۱۶ شهریور ۱۴۰۱ از سوی 
شورای عالی به شهردار ارسال شده، به این مصوبه در کمیسیون ماده ۵ اشاره شده 
و از شهردار خواسته شده اسناد و مدارک را برای شورای عالی بفرستد. این در حالی 

است که فرســتادن مصوبه برای شورای عالی جزء وظایف کمیسیون ماده ۵ است، 
آن هم مصوبه ای که به نقل از نامه دارای «مغایرت اساسی» است.

 جمع بندی  گزارش  شورای  عالی
در انتهــای گزارش شــورای عالــی در بخش جمع بندی مــواردی تحت عنوان 
«نکات حائز اهمیت در بررســی صورت جلســه تنظیمی کمیســیون ماده ۵ که در 
فرایند تصمیم ســازی اخلال وارد می کند» آمده است که رد و نشان آنها در تک تک 
نامه های هشدار و تذکر شــورای عالی که از شهریور ۱۴۰۰ تا اردیبهشت ۱۴۰۲ برای 
شهرداری فرستاده و در سایت شبکه شــرق منتشر شده، قابل پیگیری است. موارد 

عبارت اند از:
۱. «مغایرت مســاحت ملاک عمل قطعات طبق ســند با مساحت ملاک صدور 

پروانه در شورای معماری مناطق
۲. ناکامل بودن مدارک و مســتندات پرونده های مطروحه در جلسات کمیسیون 

آرای باغ استعلام میراث!
۳. عدم اجرای کامل مصوبه دســتورالعمل اراضی ذخیره توســعه و نوســازی 
بی توجهی به سهم ۵۰ درصد خدمات و فضای سبز عمومی شهر و احتساب فضای 

باز مجاور بلوک ها و... در سهم ۵۰ درصد شهر
۴. ابــلاغ غیرقانونــی مصوباتــی که تصمیم گیــری درخصوص آنهــا در اختیار 
کمیســیون ماده ۵ نیســت. (بلندمرتبه اراضی، نظامی با وسعت بیش از ۱۰ هکتار 

و...)»
 مروری  بر  یک سال و نیم  نامه نگاری  میان  وزارت راه و شهرسازی  و  شهردار

همان طورکه گفته شــد، بیش از ۱۵ نامه به دســت «شــرق» رســیده اســت. 
مشــخص نیســت آیا نامه دیگری هم بین این دو نهاد با ایــن مضمون رد و بدل 

شده است یا خیر.
 اما بررسی این نامه ها و گزارش شورای عالی معماری و شهرسازی نشان دهنده 
جریانی غیرعرف در کمیســیون ماده ۵ شــهر تهران است. نکته مهمی که نباید از 
قلم انداخته شود، این اســت که این روند نامه نگاری و تذکر به کمیسیون ماده ۵ 
یک روند عادی نیســت. لازم به یادآوری است که همه مصوبات کمیسون ماده ۵ 
به شــورای عالی فرستاده می شــود و بعد از تصویب در شورای عالی معماری و 

شهرسازی به معاونت معماری و شهرســازی و شهردار ابلاغ شده و معاونت به 
مناطق ابلاغ می کند.

 خطاب  به  شهردار  و  شورا
همه نامه ها از سوی زیرمجموعه های معاونت شهرسازی و معماری وزارت راه 
و شهرسازی، خطاب به شهرداری فرستاده شده و موضوع اکثریت، عدول کمیسیون 
ماده ۵ با ریاســت شهردار، از لیســت طولانی قوانین اســت. همه نامه ها اهمیت 
دارند و با استناد به موارد قانونی تک تک تخلفات را مشخص کرده اند. همه نامه ها 
از یک جنس هســتند و به زبان ســاده می گویند کاری که کمیســیون ماده ۵ کرده، 
خــارج از اختیاراتــش بوده و با طرح جامع مغایــرت دارد و از همه مهم تر مطابق 
مصلحت شــهر نیست و تبعات ناخوشایندی برای شهر دارد. نامه ها نشان می دهد 
که مصوبات این کمیســیون با قوانین بالادست دیگر از جمله قانون منع فروش هم 

مغایرت دارد.
 مرور  نامه ها

نامه اول در تاریخ ششــم بهمن ۱۴۰۰ خطاب به زاکانی و چمران رئیس شورای 
شهر از سوی دبیر شورای عالی فرستاده شده است. نامه مربوط به مصوبه چارچوب 
اختیارات و وظایف کمیســیون داخلی مناطق اســت که شورای شهر تصویب کرده 
اســت. در این نامه خطاب به شورای شــهر تذکر داده شده که این مصوبه خارج از 
حیطه وظایف شورای شهر است و سطح اشغال و تراکم را تغییر داده است. به زبان 
ساده شــورای شهر در کمیسیون داخلی طرحی تهیه کرده و خودشان هم تصویب 
کردند. مشخص نیست که بعد از هشدار شورای عالی، آیا مصوبه لغو شده است یا 
خیر، اما به نظر می رســد شورای شهر بدون توجه به این نامه، مصوبه را ابلاغ کرده 

و در سطح شهر در حال اجراست.
نامه های دوم و ســوم با چند روز فاصله خطاب به شــهردار و صارمی، معاون 
وقت شهرســازی و معماری شــهردار تهران نوشــته شــده و مربوط بــه ضوابط 
بلندمرتبه ســازی است. پهنه ها و محورهای مجاز استقرار ساختمان های بلندمرتبه 
بر اســاس طرحی تهیه شــده در شهرداری و مصوب شــورای عالی، مشخص شده 
اســت و شــهرداری باید در چارچوب مصوبه «ضوابط عام استقرار ساختمان های 
بلند در شــهرهای ایران» مصوب ۱۳۹۹ عمل کند. اما نامه رسما نشان می دهد که 

در تاریخ ۲۵ بهمن ۱۴۰۰ کمیسیون ماده ۵ به فرد یا نهادی در پهنه آموزشی و روی 
گسل اجازه ساخت ۳۰ طبقه هتل داده و این ضوابط را زیر پا گذاشته است.

 خواهش  می کنم  قوانین  را  رعایت  کنید
در نامه هــا مدام به شــهرداری در خصــوص رعایت ضوابــط و مقررات طرح 
تفصیلی هشــدار داده شــده اســت و کار تا جایی پیش رفته که در آذر ۱۴۰۱ دفتر 
«نظــارت بر طرح های توســعه و عمــران» در نامــه ای خطاب به دبیر کمســیون 
ماده ۵ وظایف این کمیسیون را به او یاد آور می شود و از ورود دستگاه های نظارتی 

به اقدامات کمیسیون ماده ۵ خبر می دهد.
در متن نامه به شماره ۳۲۰/۱۴۵۶۴۱ چنین آمده است:

«نظر به آیین نامه نحوه بررســی و تصویب طرح های توســعه و عمران محلی، 
ناحیه ای، منطقــه ای و متعاقب گزارش های واصله از دســتگاه های نظارتی مبنی 
بر برخی اشــکلات شــکلی و محتوایی در ماهیت پرونده های مطروحه و مصوبات 
کمیســیون ماده ۵ و... خواهشــمند اســت جهت ارتقــای کیفیــت اکولوژیکی و 
شهرســازی و معماری شــهر تهران و کاهش معضلات و بحران های شــهر تهران 
موارد مشــروح ذیل و ســایر قوانین آیین نامه ها مصوبات شورای عالی مرتبط با آن 

دبیرخانه رعایت گردد».
 چمران  می داند؟

ایــن نامه در ۱۰ بنــد وظایف را بــرای دبیرخانه بازخوانی کرده اســت و از آنها 
خواســته قوانین را رعایت کنند. رونوشــتی از این نامه به شورای شهر تهران و دفتر 
چمران رئیس شــورای شهر هم ارسال شــده بود، پس رئیس شورای شهر هم باید 
طبیعتا در جریان آنچه در کمیســیون ماده ۵ رخ می دهد، باشــد. اما تاکنون رئیس 
شورای شهر به صورت رسمی واکنش تند و تیزی به جریانی که شورای عالی آن را 

بی سابقه می خواند، نشان نداده است.
 نهادهای  نظارتی  کجا  هستند؟

حدود یک ســال و چهار مــاه از تاریخ اولین نامه می گذرد و شــهرداری مدام از 
ســوی وزارت راه و شهرســازی در خصوص اقدامات کمیســیون ماده ۵ و... اخطار 
دریافت کرده اســت. به نظر می رســد ورود نهادهای نظارتی این جریان را متوقف 
نکرده است. شکی نیست که این نامه ها منطبق بر گزارش شورای عالی درخصوص 

مصوبه کمیســیون ماده ۵، بر آغاز جریان و تشدید شهرفروشی و سوداگری مسکن، 
صحه می گــذارد. تراکم جمعیتی در منطقه ۱۰ و ۱۷ به ۴۵۰ نفر در هکتار رســیده 
اســت، درحالی که متوسط تراکم در ســطح شــهر تهران ۱۸۰ تا ۲۰۰ نفر در هکتار 
اســت؛ یعنی تراکمی دو برابر میانگین تراکم در تهران، در شــرایطی که این مناطق 
سرانه خدماتی بســیار پایین دارند. در همین مناطق برای جای پارک درگیری ایجاد 
شــده و کار به زد و خورد هم رســیده است. کارشناســان مدیریت شهری معتقدند 
مکانیسم بسازبفروشی در بافت فرســوده هم جواب نمی دهد، مسئله ساده است، 
وقتی دو طبقه در بافت فرســوده تبدیل به چهار طبقه می شــود، بدون آنکه شبکه 
معابر تغییر کند، ســرانه های خدماتی افزایش یابد، یعنی قفل شــدن شبکه معابر 
و نصف شــدن ســرانه خدماتی. که می توان آن را به نوعی ظلم به ســاکنان بافت 

فرسوده محسوب کرد.
 باغات هم  در  خطر  هستند

باغات هم از قاعده مســتثنا نشــده اند، در نامه شــماره ۳۲۰/۱۷۷۴۵۵ در تاریخ 
ســوم بهمن ۱۴۰۰ دبیر شورای عالی از شهردار خواسته بدون تصویب شورای عالی 
در طــرح باغات کن تغییری ایجاد نکند و در انتهای نامه با اســتناد به قانون هوای 
پاک از تأثیرات جبران ناپذیر آســیب زیســت محیطی به منطقه گفته اســت. در متن 

نامه آمده است:
«متذکر می شــود که با عنایت به ماده ۲۲ قانون هــوای پاک... وجود باغات کن 
به عنــوان تنها فضای اکولوژیک طبیعی غرب شــهر تهران که نقش بســزایی را در 
کاهــش آلودگی هوای شــهر بر عهــده دارد، هرگونه تصمیم گیری بــدون رویکرد 
حفاظت و صیانت و بررســی های زیســت محیطی می تواند تأثیرات جبران ناپذیری 

روی شهر تهران دارد».
 نامه  به  آقای  چمران/  زنده شدن  رویه های  گذشته

هرچند تمرکز گزارش و نامه های شــورای عالی بیشــتر بــر تخلفات و مصوبات 
کمســیون ماده ۵ اســت اما در نامه ای مورخ ۳۰ فروردین ۱۴۰۱ دبیر شــورای عالی 
خطاب به شــهردار و رئیس شــورا، این بار به هر دوی آنها تذکر قانونی داده است. 
بر اســاس متن نامه به شــماره ۳۰۰/۱۲۳۴۰ چهارم اســفند ۱۴۰۰ از سوی معاونت 
معماری و شهرســازی یک «صورتجلسه اتحاد رویه»  به شهرداری ها فرستاده شده 
است. متن صورتجلسه نیامده اما بر اساس نامه مذکور، محتوای صورتجلسه مبنی 

بر افزایش تراکم و سطح اشغال و تغییر ضوابط تخلف است.
در متن نامه آمده است:

«موارد زیر را جهت استحضار و صدور دستورات لازم در جهت اصلاح رویه های 
مذکور اعلام می نماید:

۱.صــدور هرگونه مجوز تغییــر در ضوابط و مقررات طــرح تفصیلی مصوب از 
جمله افزایش تراکم ساختمانی یا سطح اشغال صرفا در حدود اختیارات و وظایف 
کمیســیون ماده ۵ بوده و چناچه تغییرات مذکور بر اســاس طرح جامع مؤثر باشد، 
باید به تصویب شــورای عالی معماری و شهرســازی برســد. لذا بندهای ۳، ۵ و ۶ 
صورتجلســه فوق الذکر که متضمن تعییــن رویه های خارج از ضوابط می باشــند 

نیازمند اصلاح، ابطال یا ارائه به کمیسیون ماده ۵ است.
۲. بند ۱ صورتجلســه فوق الذکر نیز به لحاظ تداخل با حدود اختیارات و وظایف 
کمیسون ماده ۱۰۰ در جهت تعیین تکلیف برای تخلفات صورت گرفته دارای توجیه 
قانونــی نبوده و ابطــال گردد». این نامه به اســتانداری، وزارت کشــور و نهادهای 
بالادســت شهرداری هم ارجاع داده شده است و به زبان ساده می پرسد آقایان این 

رویه در شهرداری به وجود آمده، شما کجا هستید؟
 واکنش شهردار  تهران تا به حال  چه  بود؟

برخی از موارد ذکرشــده در نامه ها خبری شده، یکی از این موارد پرونده خیابان 
الف اســت. بعد از خبری شدن مصوبه کمیســیون ماده ۵ برای هتل ۳۰ طبقه روی 
گســل، شهردار از خود واکنش مستقیمی نشان نداد. صدور مجوز را منکر نشد و به 
وقوع تخلف در جریان جلســات کمیسون ماده ۵ واکنشی نشان نداد. اما در نشست 
مشترک با حجت الاســلام محمد قمی، رئیس سازمان تبلیغات اسلامی چهارشنبه 
۲۰ اردیبهشــت  ۱۴۰۲ که در خبرگزاری «ایسنا» منتشر شده، اعلام کرد، سال گذشته 
تنها دو مجوز بلند مرتبه ســازی صادر کرده اســت. او همچنین در بخشــی دیگر از 
ســخنانش درباره برنامه های مدیریت شــهری گفت: «مبتنی بر مبانی اعتقادی مان 
۱۲ رویکــرد برای مدیریت شــهری تهران اســتخراج کردیم که مطابــق آن تمامی 
کارهایمان در شــهرداری قابل تفسیر اســت. در برنامه ای که داریم به دنبال ایجاد 
تحول در تهران هســتیم». جای ســؤال دارد که آیا قوانین و نظرات کارشناســی در 

رویکردهای دوازده گانه شهردار جا دارد یا نه؟
یکی دیگــر از مواردی که در رســانه ها پیچیــده، پیش بینی ها دربــاره افزایش 
جمعیت منطقه ۲۲ شــهردار تهران است که زاکانی به شهروندان تهرانی اطمینان 
داده است: ساخت وســاز و توســعه تهران مبتنی بر الگوهایی صورت می گیرد که 
همه ســرانه ها را درون خود داشــته باشــد تا دغدغه های مــردم را از میان ببرد. 
بی تردید یکی از اشکالات گذشته تهران توسعه آن بدون نقشه راه قبلی است. مانند 
آنچه در منطقه ۲۲ اتفاق افتاده که از سرانه های هفت گانه فقط فضای سبز شرایط 
مناســبی دارد. آنچه شــهردار به زبان آورده با آنچه در عمل و در جریان کمیسون 
ماده ۵ رخ داده با یکدیگر متفاوت است، تناقض گویی از سوی رئیس کمیسیون ماده 

۵ شهر تهران، یعنی شهردار تهران، خبر خوبی برای پایتخت نیست.
هرچند جریان درآمدی شهرداری تهران فارغ از جریان سیاسی شهردار و مدیریت 
شــهری، در ۳۰ سال اخیر همواره زیر سؤال بوده است. تراکم فروشی یا به اصطلاح 
قانون فروشــی، در دهه ۷۰ تبدیل به یکی از روش های اصلی درآمد شــد و بعد در 
دهه ۸۰ به اوج خود رســید  و از دل آن پرونده عیسی شریفی، قائم مقام قالیباف و 
پول های گمشــده بیرون آمد. هر چند شورای پنجم با شعار مخالفت با شهرفروشی 
آمد و این روند کند شد اما این نامه و گزارش؛ از آغاز مجدد این روند از دل کمیسیون 

ماده ۵ خبر می دهد و نگرانی ها درباره آینده تهران دوباره جان گرفته است.
اما سؤال اینجاست که چرا برخی نهادهای نظارتی تاکنون جدی ورود نکرده اند؟ 
آیا متناســب با دوره برخورد می کنند؟ تأثیر آنچه امروز در غالب نامه و عدد و بند و 
مصوبات می بینید، یک دهه بعد مشخص می شود. وقتی جمعیت مستقر شد، مردم 
تأثیــر این تصمیم ها را در ترافیک و کیفیــت زندگی خود خواهند دید. وقتی ترافیک 
همت، حکیم، اتوبان کرج و جاده مخصوص افزایش یافت و ســرعت حرکت به ۲۰ 

کیلومتر رسید، دیگر کار از کار گذشته است.

فرانک جواهری: اســنادی به دست خبرنگار روزنامه «شرق» رسیده که نشان دهنده آغاز جریانی غیرقانونی و هشداردهنده در تهران است. این اسناد شامل نامه هایی از سوی وزارت راه و شهرسازی به شهرداری است که در 
یک جریان بیش از یک ســاله مدام به شــهرداری تذکر داده که قانون را زیر پا می گذارید و بدون توجه به ظرفیت ها و در راستای سوداگری مســکن مشغول تراکم فروشی و مجوزدادن هستید. در یکی از این اسناد، گزارشی از 
سوی این وزارتخانه با عنوان (مروری بر مصوبات کمیسیون ماده ۵ شهر تهران در سال ۱۴۰۱) است که با عدد و رقم این جریان را تشریح کرده و نشان دهنده تضاد اساسی میان ادعاهای اخیر شهردار درباره مسکن سازی برای 
طبقه کم در آمد و آن چیزی است که در عمل در تهران در جریان است. به زبان ساده، برخی مصوبات کمیسیون ماده ۵ بدون تصویب شورای عالی معماری و شهرسازی ابلاغ می شود. رویه های گذشته در شهرفروشی بدون 
توجه به آینده شهر آغاز شده و جایی نیست که دست نبرده باشند؛ از باغات و بافت فرسوده تا بلندمرتبه سازی و سرانه خدماتی و زمین های خدمات شهری. متن نامه ها و گزارش شورای عالی درسایت «شبکه شرق» منتشر 

شده و با اسکن کد می توانید به تصویر اسناد دسترسی پیدا کنید.

گزارشی از تخلفات  پی در پی کمیسیون ماده ۵ شهرداری تهران 

حراج پایتخت؟
مهر

می،
رحی
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: مح

کس
  ع

با اسکن کد زیر می توانید متن کامل 
نامه ها و گزارش شورای عالی را در 

سایت شبکه شرق مطالعه کنید


